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Referat Ekstraordinær BM  

Arwos 25-01-2024  

Kl. 14:00-15:30 

Sted: Forsyningsvejen 2, 6200 
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Bestyrelsesmedlemmer: 

(X = Medlem af bestyrelsen / O = Observatør / S=Selskabsledelses repræsentant) 
      

Kjeld Hansen X X X X X X 

Eivind Underbjerg Hansen X X X X X X 

Christian Panbo X X X X X X 

Søren Frederiksen X X X X X X 

Peer Slispager X X X X X X 

Gunnar Hansen O X X O O O 

Claus Hansen O X X O O O 

Bianca Dam X O O X O O 

Henrik H Hansen  X O O X O O 

Thomas T. Nissen  O O O X O O 

Kresten Thomsen X O O O O O 

Ole Damm  S S S S S S 

Svend Erik Jørgensen  S S S S S S 

 

 

1. Meddelelser fra Formanden 

Formand bød velkommen 

 

2. Udledning Stegholt Renseanlæg 

Præcisering af referat fra februar 2023 

 

Ole starter mødet med indledende bemærkning: 

”Jeg har ikke har været tydeligt nok i referatet, idet jeg ikke fik gjort opmærksom på 
og noteret, at ”En medarbejder har i fortrolighed fortalt, at der blev skruet på 
slampressen i perioden 2014 til 2018 og det har betydet en årlig besparelse på 1. mio. 
kr. om året. Medarbejderen havde ikke selv gjort det og han kunne ikke 
dokumentere det”-dvs. der var tale om en mistanke. 

Det beklager jeg” 

Dato  

Dokument navn: Referat ekstraordinært BM 25.01.2024 

Dok. nr. D24-0013044 

Oprettet af:  Marie Lorenzen Poulsen 
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Ole indstiller følgende rettelse: 

Ny udledningstilladelse til Aabenraa Fjord – rod i indberetningerne 

I forbindelse med en undersøgelse af hvad der skal til af tiltag, hvis vi vælger at 
samle alt spildevandsrensning på Stegholt, har vi fundet en del uregelmæssigheder 
i forbindelse af de akkrediterede månedlige målinger af udledningerne til 
Aabenraa fjord. 

Det er målinger der er foretaget af myndighederne i perioden 2014 til 2018. I 
denne periode var det Eurofins der gennemførte målingerne på vegne af 
miljøstyrelsen. 

Selve målingerne er der ikke noget at udsætte på. Problemet ligger ene og alene 
hos Arwos. I perioden 2010 til 2018 var Arwos bekendt med hvornår målingerne 
blev gennemført af Eurofins. 

Nogle dage inden Eurofins kom for at udtage, de planlagte, spildevandprøver på 
udledningsledningen, valgte man at skrue ned for slampressen. 

Når der blev skruet ned for slampressen, betød det en mindre udledning til fjorden 
og dermed en mindre afgiftsbetalig.  

Vores bedste bud pt. er at de dengang sparede at betale ca. 1 mio. kr. om året i 
udledningsafgift. 

Beskeden om at skrue ned for slampressen kom ”ovenfra”. 

Der er to muligheder for at komme videre: 

Gå til bekendelse overfor miljømyndighederne og ansøge om en udvidelse af 
rammerne eller rense sig ud af problemet, dvs. betale sig ud af problemet.  

Bestyrelse vil have udarbejdet et notat, med en vurdering af udgifterne 
for at rense sig ud af problemet – resultatet skal præsenteres på 
ekstraordinært bestyrelsesmøde som planlægges snarest muligt. 

Til: 

Ny udledningstilladelse til Aabenraa Fjord – rod i indberetningerne 

I forbindelse med en undersøgelse af hvad der skal til af tiltag, hvis vi vælger at 
samle alt spildevandsrensning på Stegholt, har vi fundet en del uregelmæssigheder 
i forbindelse af de akkrediterede månedlige målinger af udledningerne til 
Aabenraa fjord. 

Det er målinger der er foretaget af myndighederne i perioden 2014 til 2018. I 
denne periode var det Eurofins der gennemførte målingerne på vegne af 
miljøstyrelsen. 

 Selve målingerne er der ikke noget at udsætte på. Problemet ligger ene og alene 
hos Arwos. I perioden 2010 til 2018 var Arwos bekendt med hvornår målingerne 
blev gennemført af Eurofins. 

Mistanken går på, at nogle dage inden Eurofins kom for at udtage, de planlagte, 
spildevandprøver på udledningsledningen, valgte man at skrue ned for 
slampressen. 
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Når der blev skruet ned for slampressen, betød det en mindre udledning til fjorden 
og dermed en mindre afgiftsbetalig.  

Vores bedste bud pt. er at de dengang sparede at betale ca. 1 mio. kr. om året i 
udledningsafgift. 

Beskeden om at skrue ned for slampressen kom ”ovenfra”. 

Der er to muligheder for at komme videre: 

Gå til bekendelse overfor miljømyndighederne og ansøge om en udvidelse af 
rammerne eller rense sig ud af problemet, dvs. betale sig ud af problemet.  

Bestyrelse vil have udarbejdet et notat, med en vurdering af udgifterne 
for at rense sig ud af problemet – resultatet skal præsenteres på 
ekstraordinært bestyrelsesmøde som planlægges snarest muligt. 
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Gennemgang af aktuel sag om slampresseren 

Ole Damm indleder med at understrege, at Arwos på intet tidspunkt har overskredet 
sine udledningstilladelser til Aabenraa Fjord 

 
Ole rejser tre spørgsmål, som han ønsker at redegøre for: 

• Hvordan opstår sagen?  
Ole fortæller, at det er i forbindelse med arbejdet med nye 
udledningstilladelser i forbindelse med strukturplanen i 2022, at man 
opdager udfordringerne. Kvælstof-udledningen stiger nemlig fra 2019 
i forbindelse med udskiftning af slampresseren. Det skaber en 
usikkerhed omkring den fremtidige baseline for 
udledningstilladelserne. Her tager Arwos kontakt til Miljøstyrelsen 
den 7. december 2021, hvor vi fortæller, at vi ikke stoler på egne tal 
fra 2014-2018 og spørger, hvilke tal vi skal bruge til fremtidig 
baseline. Her lyder beskeden, at vi skal stole på nyere tal. 
I februar 2023 orienterer en medarbejder Ole i fortrolighed, at 
usikkerheden kan skyldes en proces ved en nu udskiftet slampresser. 
Denne information deler Ole med bestyrelsen og Aabenraa Kommune 
i februar 2023. 
Den 24. april åbner Miljøstyrelsen for indberetning af nyere tal til 
baseline. Dermed elimineres usikkerheden for den fremtidige 
baseline. 

• Kan slampresseren give kvælstof-reduktion, der reducerer 
statsafgifter for en mio. kr.? 
Ole fortæller, at ved den gamle slampresser har det været fysisk 
muligt at regulere den, som beskrevet af medarbejderen.  
Vores fagfolk vurderer, at det er praktisk umuligt at skabe så store 
kvælstofreduktioner, som giver mio.-reduktion i afgift 
Der er skruet på slampressen løbende, med det er vores bedste bud, 
at det har været pga. driftsoptimering i forhold hele renseprocessen. 
Kort sagt: Vi kan ikke sandsynliggøre påstanden om, at der er skruet 
på skampresseren pga. økonomi eller for at begrænse 
kvælstofsudledningen til fjorden  
Ole opsummerer, at vi dermed ikke har kunnet dokumentere den 
mistanke, som blev frembragt for bestyrelsen i februar 2023. Derfor 
er der ikke gjort yderligere ift. at inddrage miljømyndigheder. 

• Hvad er årsagen så til udsvingene i kvælstof-udledningen? 
Ole orienterer om, hvordan ny slampresser, renovering af rådnetank 
samt tidligere fokus på strømproduktion i gasgenerator på Stegholt kan 

have indvirkning på kvælstofudledningen. 

Ole Damm understreger afslutningsvist igen, at Arwos på intet tidspunkt har 
overskredet sine udledningstilladelser til Aabenraa Fjord. 

Sagen i mediebilledet 

a. Kristian Aaskov orienterer om den aktuelle mediedækning og 
aktindsigter fra medier. 
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Beslutning 

Bestyrelsen tager Oles rettelser i referatet fra februar 2023 til efterretning. 

Bestyrelsen beslutter, at Arwos kontakter Miljøstyrelsen om de vil udpege en uvildig 
ekstern fagrådgiver til at udarbejde en redegørelse og afdække årsager til udsving. 

 

 

 

Der er vedhæftet slides fra Oles præsentation 
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